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El Quartet Casals celebra el 20è aniversari fent aquest estiu el seu Everest: la integral dels quartets de Beethoven

EscalantBeethovenper lacaranord
MARICEL CHAVARRÍA
Barcelona

V int anys després de la
seva fundació, el
Quartet Casals és,
sens dubte, entre els
grans del moment, al

costat dels Hagen, Emerson, Ta
kacs, Belcea, Artemis, Jerusalem i
Tokyo. És el Ferrari –l’únic– de la
música clàssica a Catalunya, i se’ls
espera cada any als temples de la
música de cambra, el Mozarteum
deSalzburg,elKonzerthausdeVie
na, el Wigmore Hall de Londres...
“Viril,net,emergintambexpressió,
el so del Quartet Casals és tan sor
prenent que qualsevol científic es
taria ansiós per posarlo sota elmi
croscopi”, deia al gener la críticade
The Times després del concert que
van fer a la sala londinenca. Sona
ven els vuit quartets queMozart va
dedicar aHaydn, això és, el primer
delsprojectesdecelebraciódel20è
aniversari de la formació. Després
va venir l’estrena del concert per a
orquestra de corda i quartet de
FranciscoColl, i aquest estiu arriba
l’últim projecte i definitiu: la inte
gral dels quartets de Beethoven, el
seuEverest.
Els violinistes Vera Martínez

Mehner i Abel Tomàs, el viola Jo
nathan Brown i el violoncel∙lista
Arnau Tomàs es troben amb La
Vanguardia al restaurant de L’Au
ditori, en aquesta hora justa que te
nen per dinar entre que aterren de
ferunconcertaHamburgientrena
donar classe a l’Esmuc.Estanenun
momentdolç, lúcids,simpàtics,dis
tesos. “SiKilian Jornet ha fet l’Eve
rest sense cordes fixes, nosaltres el
farem amb cordes toves”, diuen de
broma.

Quan van decidir dirse Casals era
per obligarse a estar a l’altura?
AbelTomàs:Enaquellmomentno
érem tan conscients de compesava
aquestnom.
Vera Martínez: Ens agradava, era
una figura, elprimerquevasortir.
Arnau Tomàs: Era un referent, li
fèiemunhomenatge.
Abel T. Crèiem tant en el quartet i
que estaríem a l’altura... Vampren
dre’n consciència quan tres anys
desprésensvan trucarde laFunda
cióPauCasalsperdirnosque laví
dua, Marta, volia que li haguéssim
demanatpermís.
V.M. Estava preocupada, no sabia
siérembonsono.Ensvaconvidaral
Vendrell i ensvadonarelvistiplau.

Com n’està de compenetrada la
seva família després de 20 anys?
Abel T. Ens coneixem profunda
ment.
Jonathan Brown: Podem anar a
qualsevolrestaurantidemanarpels
altres. Un altre detall: quan assajà
vemallocaldeGràciasabíemquide
nosaltreshaviaentrat...
AbelT. ...per lamanerade tancar.
V.M.Opelspassospujant.
J. B. I tocant a Hamburg amb els
Belceaensextet, jo sabiaa l’escena
ri què volia l’Arnau fins i tot abans
deque fescapgest.
ArnauT.Sí, ésnomésenergia.

Què cal per atrevirse amb la inte
gral dels de Beethoven que estre
naran a l’agost a Vilabetran?
V. M. Madurar. Ara estem prepa
ratsperquèelshemanat tocant tots
icadascunenalgunmomental llarg
del temps, han tingut el seu temps
demaduració imaceració. I ens co
neixemcomaconjunt,porteml’ex
periènciaal’esquenatantenl’àmbit
personal comenelmusical.
Abel T: Així com en Haydn ha es
tat més fàcil trobarnos, amb

Beethoven ha hagut de passar
temps per veure que teníem un
llenguatge comú. Com que és un
compositor fronterer,acavallentre
el classicisme i una nova etapa,
costa decidir per quin estil encares
la seva música. Intentem fer una
aposta més clàssica, més histori
cista, sense sacrificar encara el gest
clàssic que utilitzem amb Haydn i
Mozart. I també tenir un bon
compromís amb els tempi... Beet
hoven és un compositormolt polè
mic.
V. M. Beethoven va escriure els
seus propis tempos de metrònom.
Quan es va descobrir el metrònom
en la sevaèpoca li va semblarun in
vent fabulós, iperatotes lasevapri
meresobresvaposarunnúmerode
metrònom. Solen ser tempos molt
ràpids omolt lents, molt radicals. I
sí, és un tema polèmic, molta gent
està en desacord. Nosaltres tirem a
fidels, els nostres professors ens ho
van inculcar així, però tampoc no
potsmantenireltempoquadratfins
a l’últimcompàs.
J.B.Elsmésfanàticshofan.Unaal
tracosaquetéBeethovenésqueca

da moviment és únic, has de co
mençar de zero i per tant descobrir
el sentit de cadascun.Enalgunmo
mentvamserfanàticsdel’estructu
ra i vam sacrificar la part emocio
nal, ienaltresmomentsvamperdre
el marc, l’estructura, però ara crec
que hem trobat una bona manera
d’unir tots dos elements: és a dir,
unaexpressióprofundadelanostra
visióemocionalde lesobresapartir
d’unaestructura.
Arnau. T.La nostra és de les versi
ons més neoclàssiques que hi ha al
mercat, també perquè fem una
aposta per un so transparent, amb
arcs històrics, sense sobrecàrrega
romàntica, perquè consideremque
el romanticisme és posterior. La
nostra és una altra manera de ser
romàntics, en temperament, en
sentit rítmic, esforçantnos igual,
però sense arribar al so gruixut
straussià que li afegeix sentiment.
Perquènocal.Lamúsicatalcomes
tà construïda ja té molt. La nostra
seràunavisióvenintde lacaraclàs
sica més que de la postromàntica.
Som en aquesta vall. És com fer
l’Everestper lacaranord.

Com qualificarien la seva tasca
pedagògica a l’Esmuc o als cursos
impartits a Colònia?
Arnau T. La nostra prioritat és el
respecte a la peça. No ens centrem
en els tics omaneres individuals de
tocar, sinó a aconseguir un resultat
conseqüentamblapeça.Això dona
eines als alumnes perquè edifiquin
la sevapròpia interpretació.Anàlisi
formaliretòricaperquèvaginrefle
xionanthi des d’una aproximació
intel∙ligent, sense basarse en tics
superficials.
V.M.Hemvist quea lagent li costa
molt d’escoltar les altres tres veus
mentre toca. I això és fonamental
pera lamúsicadecambra.
J. B. Les classes de cambra són de
les poques oportunitats que tenen
perunir els elements de la seva for
mació: domini de l’instrument i
anàlisi de comprensió d’una parti
tura.Aprenenunapeçasencera.
Abel T. En això som pioners. Els
exalumnes ens diuen que no van
veureelregalquetenienambnosal
tres fins que han anat fora a estudi
ar. “Només els Casals ens ensenya
vena ferquartet”,diuen."
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